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^ Iubirea schimbă totul
„Iubirea schimbă tot … Eu nu am cre-
zut în conceptul de căsătorie deşi vin 
dintr-o familie în care căsătoria a fost 
respectată de toţi membrii aceste-
ia, bunicii au 67 de ani de căsătorie, 
iar părinţii 36, deocamdată… Am fă-
cut pasul destul de târziu în viziunea 
unora, însă cred că până acum nu aş 
fi fost pregătită. Cred cu tărie că nu te 
poţi face iubit şi nici că iubirea se poa-
te învaţă în timp… o persoană îţi in-
spiră asta sau nu. E important să nu ne 
grăbim şi să ne dăm timp să ne găsim 
jumătatea şi mai apoi să o iubim. Fru-
mos este că nu avem „instrucţiuni de 
folosire” ale iubirii, ceea ce înseam-
nă că putem fi autentici, mereu şi me-
reu, şi să ne reinventăm astfel încât să 
nu ne plictisim şi să nu intervină ruti-
na. Iubirea este legătură între incon-
ştient şi raţiune… (...) Căsnicia func-
ţională este un soi de artă şi ia timp 
până ajunge să se şlefuiască astfel în-
cât să devină ceva cu adevărat valo-
ros. Cu toate acestea, este important 
să folosim tehnică paşilor mărunţi, 
care ne ajută să ne armonizăm cu par-
tenerul. Nu este uşor să te adaptezi la 
schimbările pe care viaţă de cuplu le 
aduce”, spune psihologul.

Dana Lascu
dana.lascu@evz.ro

Dacă tot suntem în plin sezon 
al nunților, am vrut să dăm 
o mână de ajutor viitoarelor 
mirese, care se străduie din 

răsputeri să facă din ziua cea mare una 
memorabilă, uitând, de multe ori, că, 
de fapt, ele sunt piesa principală. Psi-
holog Eveline Țibichi Osnaga spune că 
în societatea actuală, din păcate, „la 
baza acestei deciziei de a se căsători, 
în general, stau foarte multe motive, 
precum cerinţele familiei, problemele 
financiare, nevoia de stabilitate, fuga 
de singurătate şi multe alte aspecte 
similare”. 

N-ar strica o vizită la psiholog
Or asta nu e normal, întrucât „toate 

aceste aspecte ar trebui să-şi găsească 
rezolvarea în cabinetul de psihoterapie, 
nu în căsătorie, însă, de cele mai mul-
te ori, se ajunge în cabinet după divorţ 
şi tot atunci se ajunge şi cu problemele 
mai sus menţionate. Nu sunt de negli-
jat nici cei care aleg să-şi unească des-
tinele din dragoste şi din pură convin-
gere că acolo le e locul, unul lângă al-
tul, însă acestă categorie începe încet, 
încet, să fie mai rar întâlnită. În reali-

tate, actele în sine nu înseamnă nimic 
pentru cuplu din punct de vedere sen-
timental sau emoțional”.

Dar, ce ne oferă, din punct de vede-
re psihologic, o astfel de uniune? „Ne 
oferă ce suntem dispuşi să primim şi 
nu în ultimul rând primim ceea ce ofe-
rim la rândul nostru. Căsătoria nu ofe-
ră certitudini de genul lipsa singurătă-
ţii, bunăstare financiară şi nici ferici-
re sau alte lucruri de genul. Dacă aş fi 
nevoită să „traduc” conceptul de căsă-
torie cred că primul lucru care îmi vine 
în cap este responsabilitate în primul 
rând faţă de propria persoană şi mai 
apoi faţă de cuplu”. 

Sfaturi pentru viitoarele mirese

Nebunia din 
ziua nunții și 
cum scapi de ea

Într-o societate care promovează viaţa pe cont propriu, 
de ce să ne mai căsătorim? De ce ziua nunții e ca un 
coșmar pentru cuplurile care vor să-și lege destinele, în 
loc să fie ca-n basme, așa cum își doresc toate femeile. 
Și ce e, de fapt, cu noaptea nunții? La aceste întrebări 
răspunde psihologul colaborator al Doctorului zilei, Eveline 
Țibichi Osnaga, proaspăt căsătorită la rândul ei

- Dr. Z.: Cum e cu 
noaptea nunţii? Băr-
baţii visează că mi-
reasă lor o să facă 
show în desuuri sexy, 
iar miresele îşi visea-
ză bărbaţii cu papi-
on în jurul gâtului şi 
cam atât. Cum e în 
realitate? 

- Psiholog Eveline Țibichi 
Osnaga: Depinde de la 
cuplu la cuplu, însă de 
cele mai multe ori noap-
tea nunţii este departe de 
scenariul mai sus prezen-
tat, din motive obiective. 
După ce ai stat pe tocuri și 
ai dansat non-stop, după 
ce toţi s-au pozat cu mi-
rii şi după tot tăvălugul 
de emoţii cu care te-ai 
luptat toată ziua, este greu de crezut că 
ajungi acasă dimineaţă şi îţi mai arde 
de te miri ce picanterii. Dar toate as-

tea nu înseamnă că nu 
avem nevoie de nopţi 
picante care să ne sati-
sfacă cele mai colorate 
fantezii sau vise. (...) 
Noaptea asta despre 
care vorbim noi ar tre-
bui să fie transpusă în 
realitate la plural, adi-
că să avem grijă ca via-
ţa sexuală a cuplului să 
fie presărată şi cu epi-
soade care să rupă ru-
tina şi să aducă mereu 
ceva nou. 
- Cum păstrezi vie pa-
siunea?
- Ca şi iubirea, şi pasi-
unea durează cât vrem 
noi să dureze, treaba aia 
cu 3 ani, 7 ani etc., este 
nimic mai mult sau mai 

puţin decât o programare la nivel incon-
ştient. Deci, potenţialul îl avem în noi, 
depinde de fiecare cum îl consumă.
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^ Tradiții și obiceiuri
- Psiholog Eveline Țibichi Osnaga: 
„Nu toate tradiţiile trebuie puse în 
scenă şi nu de respectarea aces-
tora depinde fericirea şi înţelege-
rea cuplului. Dacă investim tradiţi-
ile pe post de superstiţii, atunci lu-
crurile se încurcă şi aduc după sine 
tot felul de programări mentale di-
structive. Dacă însă la baza tradiţi-
ilor stau rădăcinile culturii noastre, 
atunci acestea merită o şansă şi tre-
buie privite că atare.” 

Noaptea nunții, între vis și realitate

- Dr.z.: E o întreagă tevatură organi-
zarea nunții . Americanii le numesc 
„bridezilla” pe viitoarele mirese 
care au explozive crize de nervi. Cum 
faci faţă unui astfel de eveniment? 

- Psiholog Eveline Țibichi Osnaga: De-
pinde de personalitatea miresei şi, mai 
apoi, de ce îşi doreşte ea de la eveni-
ment în sine. Un lucru este sigur, dacă 
mireasa îşi creează evenimentul nu-
mai după propriile gusturi şi după pro-
priile idealuri, undeva, ceva nu este OK. 
Încă de la început este important să nu 
uităm că nunta, cu tot cu ritualurile ei, 
este primul pas în doi, deci când mireasa 
se transformă în „bridezilla” are nevoie 
să consulte un psihoterapeut înainte de 
a ajunge la altar. Deşi la noi nu este încă 
privită cu ochi buni, psihoterapia, aduce 
după sine foarte multe aspecte pozitive. 
Personal le-aş recomandă celor care vor 
să facă acest pas important să facă câte-
va şedinţe de dezvoltare personală sau 

Mireasa și criza  
de dinaintea nunții de terapie de cuplu, fără ca nevoia să fie 

una vădită. 

Ce contează în ziua nunții
- Sfaturi pentru viitoarea mireasă? 

- Cel mai important aspect dintre toa-
te, care ar trebui bătut în piatră pe Ar-
cul de Triumf (râde, n.r.), este acela că 
în ziua respectivă, nimeni şi nimic nu 
este mai important decât mirele şi mi-
reasa. Anulați din start preocupări de 
genul „este friptura caldă?”, „le pla-
ce oaspeților muzica?” etc. În al doilea 
rând, la un eveniment ar trebui să vină 
cu idei doar mirii, nu părinţii, nu prie-
tenii sau alte persoane, pentru că, din 
nou, evenimentul este despre cei doi şi 
atât. În al treilea rând, să ne programăm 
mental că totul o să fie bine (...). În al pa-
trulea rând, la eveniment ar trebui să fie 
prezenţi cei care se bucură şi îşi doresc să 
fie acolo, nu pe principiul să fie un nu-
măr standard de persoane. Şi nu în ulti-
mul rând, alegerea naşilor e importantă, 
pentru că ei vor avea un rol important în 
viaţă noii familii. 

În ziua nunții, nimeni și ni-
mic nu e mai important decât 
mirele și mireasa.” 
EvElinE Țibichi Osnaga, psiholog
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